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فرهنگی

اخبار

 

پای یک سریال هندی به 
تلویزیون باز شد

بـــا  جعلـــی«  »اســـکناس  ســـریال 
گویندگی ۴۷ نفـــر از گویندگان گفتار 
فیلـــم در واحـــد دوبـــاژ تلویزیـــون 
دوبلـــه شـــد. ایـــن ســـریال در گونه 
جنایی، درام و هیجانی محصول هند 
در ســـال 2023 قرار اســـت از شـــبکه 
تهران پخش شـــود. مدیر دوبله این 
سریال مهســـا عرفانی و صدابردار آن 
ســـهیل عابدی اســـت. /هنر آناین

 

»ریش آبی« در پردیس 
تئاتر و موسیقی باغ کتاب 

به صحنه رفت

نمایش »ریش آبـــی« که بازخوانی 
از رمـــان »ریـــش آبـــی« نوشـــته 
امیلـــی بوتـــوم و ترجمـــه ویـــدا 
سامعی اســـت، به کارگردانی آروند 
دشت آرای از روز یکشنبه ۱۴ مرداد، 
اجـــرای عمومی خود را در ســـالن 
کرهـــال پردیس تئاتر و موســـیقی 
باغ کتـــاب آغـــاز کـــرد. در این اثر 
نمایشـــی که توســـط ماریـــن ون 
هولـــک دراماتورژی شـــده اســـت، 
کاظم ســـیاحی، ســـتاره پســـیانی، 
خسرو پســـیانی و پریسا شاه ولیان 
به ایفـــای نقـــش می پردازند./مهر

 

استقبال ۱۰میلیارد تومانی از 
»بیبدن« در اکران آنلاین

بـــه  »بیبـــدن«  ســـینمایی  فیلـــم 
کارگردانی مرتضی علیزاده که عنوان 
پرفروش ترین فیلم اجتماعی تاریخ 
ســـینمای ایران را به خود اختصاص 
داده، از 2۷ تیـــر در ســـینمای آناین 
نمایش خانگـــی اکران شـــد و حالا 
رکـــورد فـــروش آناین را هـــم به نام 
خـــود ثبـــت کـــرده و پـــس از ۱۸ روز 
بـــه فـــروش ۱0.۶ میلیـــارد تومانـــی 
رســـیده اســـت. در میان فیلم های 
غیرکمـــدی رکـــورد فـــروش تا پیش 
از ایـــن بـــه ترتیـــب بـــرای فیلم های 
»ماقـــات خصوصـــی« با فـــروش ۱0 
میلیارد تومان و »علفـــزار« با فروش 
۷ میلیارد تومان اختصاص داشت. 
پیـــش از ایـــن »بیبـــدن« در اکـــران 
ســـینماها بـــا ۴۷ میلیـــارد تومـــان 
فـــروش، پرمخاطب تریـــن فیلـــم 
اجتماعـــی تاریـــخ ســـینمای ایـــران 

لقـــب گرفت./ایرنا

 خبر بزرگ خالق
»بازی تاج و تخت«

»جـــرج آر.آر مارتیـــن« نویســـنده 
امریکایـــی از آغـــاز توســـعه هفـــت 
ســـریال در دنیـــای »بـــازی تـــاج و 
تخت« خبر داد. پـــس از موفقیت 
چشـــمگیر ســـریال »بـــازی تـــاج و 
اســـاس رمان هـــای  بـــر  تخـــت« 
نوشـــته »جـــرج آر.آر مارتیـــن« که 
بین سال های 20۱۱ تا 20۱۹ از شبکه 
HBO پخـــش شـــد و همچنیـــن 
ســـریال جدیـــد »خانـــدان اژدها«، 
ایـــن نویســـنده و فیلمنامه نویـــس 
نـــه  خا ر  د اً  خیـــر ا یـــی  یکا مر ا
نویســـندگان آکســـفورد اعام کرده 
که در حال حاضر هفت ســـریال در 
این مجموعه در حال توسعه است 
که شـــامل چهار انیمیشـــن و ســـه 
فیلم است. سریال »شوالیه هفت 
پادشـــاهی« کـــه ســـومین ســـریال 
بـــر اســـاس رمان های »ترانـــه یخ و 
آتش« نوشـــته »جرج آر.آر مارتین« 
اســـت، قرار اســـت در ســـال 202۵ 
Max منتشـــر  HBO و  از شـــبکه 

شود./ایسنا

فرهنگ

 وزیر فرهنگ و
ارشاد اسلامی:

 آیت الله مستجابی 
چهره ای کم نظیر است

آییــــــــــــــن نکـــــــوداشـــــــــــــــت 
آیت الله ســـیدمرتضی مســـتجاب 
الدعواتی)مســـتجابی( از علمای 
یـــار  ربانـــی اســـتان اصفهـــان و 
دیرین شـــهید نواب صفوی)ره( روز 
یکشـــنبه ۱۴ مـــرداد ۱۴03 با حضور 
پرشمار استادان حوزه و دانشگاه و 
مخاطبان نشست های پاسداشت 
مفاخـــرِ انجمـــن آثـــار و مفاخـــر 
فرهنگی در تالار اجتماعات شهید 

مطهـــری)ره( انجمن برگزار شـــد.
محمـــد مهـــدی اســـماعیلی وزیر 
فرهنگ و ارشـــاد اســـامی در این 
آیین گفت: امروز مراســـم تجلیل 
از چهره کم نظیـــر و مجهول القدر 
آیـــت الله مســـتجابی در انجمـــن 
آثـــار و مفاخـــر فرهنگـــی برگـــزار 
می شـــود. انجمن، محـــل تجلیل 
از بزرگان ســـرزمینی اســـت که در 
شکل گیری غرور و هویت ایرانیان 

نقـــش مؤثری داشـــته اند.
اسماعیلی با اشـــاره به ویژگی های 
برجســـته آیت الله مستجابی بیان 
کرد: در دوره ای که توفیق داشـــتم 
در خدمت مردم اصفهان باشـــم، 
به محضراســـتاد مستجابی ارادت 
داشـــتم و ایـــن ارادت در طول این 
ســـال ها ادامـــه داشـــته و لطـــف  
ایشـــان بـــه مـــا نیـــز برقـــرار بوده 

. ست ا
رئیـــس انجمـــن آثـــار و مفاخـــر 
ایـــن جلســـه  نیـــز در  فرهنگـــی 
طـــی ســـخنانی گفـــت: آیـــت الله 
مســـتجابی یکی از بزرگان ماست 
کـــه بایـــد همـــواره قدرایشـــان را 
بدانیم؛ او از ریش سفیدانی است 
کـــه باید بـــه وی اقتـــدا کنیـــم و از 

ایشـــان درس بگیریـــم.
استاد حســـین انصاریان نیز دیگر 
ســـخنران این آیین بـــود و گفت: 
آیـــت الله مســـتجاب الدعواتی در 
خاندانـــی بـــزرگ و اصیـــل نضج و 
پـــرورش یافـــت و به رغـــم اینکـــه 
بـــه کســـوت روحانیت درآمـــد، در 
مســـلک پهلوانان نیـــز به خدمت 
به خلق مشـــغول بود. در حقیقت 
این پهلوانی جنبه دینی، اعتقادی 
و الهی داشـــت کـــه از او پهلوانی با 

اصالت ســـاخت.
مؤلـــف کتـــاب »تفســـیر حکیم« 
افـــزود: آیت الله مســـتجابی پس 
از پناهندگـــی به محضـــر و مضجع 
مولای متقیان)ع( با یکی از ســـاله 
پـــاک  ایشـــان، مرحـــوم آیـــت الله 
العظمی سیدابوالحسن اصفهانی 
انس پیـــدا کرد و با اجازت  ایشـــان 
به مقام رفیع اجتهـــاد نائل گردید 
و از همـــان دوره به مبارزه با ظلم و 
جور پرداخت و ایـــن اقدامات را تا 
پیـــروزی انقاب ایـــران ادامه داد و 
پـــس از انقاب نیز همـــواره نقش 
مؤثـــری در ارتقای علـــم و فرهنگ 

و دیانت از خود بـــروز داد.
انصاریان تأکید کرد: از مســـئولان 
انجمـــن آثـــار و مفاخـــر فرهنگی 
ایـــران ممنونیـــم کـــه از گذشـــته 
تـــا کنون یـــاد و نـــام بـــزرگان دین 
را در ایـــران اســـامی زنـــده نگـــه 

داشـــته اند.
محمدرضا طالقانی پیشکســـوت 
ورزش هـــای  و  کشـــتی  عرصـــه 
باســـتانی ایـــران نیـــز ضمـــن نقل 
خاطراتـــی از مواجهـــات خـــود با 
آیـــت الله مســـتجابی تأکیـــد کرد: 
باید همـــواره قـــدردان چهره های 
مهـــم و تأثیرگـــذاری چون اســـتاد 
مســـتجابی باشـــیم زیـــرا مـــرام  
ایشان، پهلوانی است و شخصیت 
او سرشـــار از علـــم، معنویـــت و 
دیانت اســـت. ســـیده حـــورا صدر 
فرزند امام موســـی صدر به عنوان 
دیگر ســـخنران این آییـــن گفت: 
در آشـــنایی و مـــراوده بـــا اســـتاد 
مســـتجابی با معارف فراوانی آشنا 
شـــدم و پس از انتقال از لبنان به 
ایـــران و در ماقات هـــای مکرری 
که بـــا ایشـــان داشـــتم، از محضر 

پرفیضـــش بهـــره فـــراوان بردم.
آییـــن  یـــن  ا پایانـــی  ســـخنران 
محمد مهـــدی عبدخدایـــی عضو 
باســـابقه فداییان اســـام بود که 
طی سخنانی با اشـــاره به ارتباط و 
فعالیت های اســـتاد مستجابی در 
همراهی با شـــهید نـــواب صفوی، 
خاطراتی از مبـــارزات وی به همراه 
فدائیان اسام و آیت الله کاشانی را 

بـــرای حاضران بیـــان کرد.

بهروز پناهنده ازبازی در نمایش »زیگموند« می گوید

زیگموند فروید و دیگر هیچ
بهـــروز پناهنده کـــه این روزهـــا با بـــازی در نمایش 
فرویـــد روی صحنـــه اســـت، از ویژگی هـــای ایـــن 
نقش ســـخن گفت و از اســـتقبال تماشـــاگران ابراز 

خشـــنودی کرد.
به گزارش ایســـنا؛ این بازیگر با اشاره به پیچیدگی ها 
و تفاوت هـــای بـــازی در این تئاتر از پروژه ای ســـخن 
گفت کـــه بدون بیلبوردهـــای تبلیغاتـــی پرهزینه با 

اســـتقبال مخاطبان روبه رو شده است.
پناهنده کـــه در نمایـــش »زیگموند« بـــه کارگردانی 
مهـــرداد کوروش نیـــا ایفاگر نقش زیگمونـــد فروید، 
پدر علم روانکاوی اســـت، درباره حضور خود در این 
اثر نمایشـــی، توضیح داد: وقتی که آقای کوروش نیا 
از من دعوت بـــه همکاری کردند، بـــه این دلیل که 
بـــرای دور دوم قرار بود روی صحنه حاضر شـــوم، با 

چالش جدیدی روبه رو شـــدم.
او در عیـــن حـــال یادآوری کـــرد: البته ســـال ۱3۸۵ 
در نمایـــش »بر بال های کاغ شـــب« بـــه کارگردانی 
آروند دشـــت آرای که بـــا محوریت زندگـــی زیگموند 
فروید در کارگاه نمایش تئاتر شهر روی صحنه رفت، 
حضور پیـــدا کـــرده بودم و تـــا حدی با شـــخصیت 
فروید به دلیل مطالعاتی که در این زمینه داشـــتم، 
آشـــنا بـــودم. این پـــروژه پـــس از اجرای تهـــران به 
فرانســـه دعوت شـــد و من به دلیل مشکل سربازی 
نتوانســـتم گـــروه را همراهی کنـــم و زنده یـــاد آتیا 
پســـیانی به جای مـــن در نمایش حضـــور پیدا کرد.

او افـــزود: وقتی با نمایشـــنامه »زیگمونـــد« مهرداد 
کوروش نیـــا مواجه شـــدم، آن چه قبـــل از هر نکته 

دیگـــری برایم اهمیت پیدا کـــرد، بازنگری و مطالعه 
دوباره روی شخصیت فروید بود. مسیری که تاش 
داشتم تا حدودی بر کلیات، ایدئولوژی و نظریات او 
آشـــنا شـــوم و پس از آن کاراکتری را روی صحنه اجرا 
کنم که بر اســـاس کابوس های فروید نوشـــته شده 
و می بایســـت من آن را در قالبـــی معقول، منطقی 
و قابـــل قبـــول بازی کنـــم. پناهنده کـــه همزمان با 
اجـــرای ایـــن نمایـــش »مجلـــس توبه نامه نویســـی 
اســـماعیل بـــزاز« بـــه کارگردانـــی کارن کیانـــی را نیز 
روی صحنـــه دارد، با اشـــاره به ویژگی هـــای بازی در 
نمایش »زیگموند« گفت: در یـــک کلمه اگر تمامی 
ویژگی های ایـــن نقش را به بهترین شـــکل ممکن 
خاصه کنم، یعنی »زیگمونـــد فروید و دیگر هیچ«، 
زیرا هنگامی که نام فروید را بـــه زبان می آوریم، این 
نـــام به قدری بزرگ اســـت کـــه عبـــارت »ویژگی« به 

خودی خود در آن سرشـــار است. 

اتر
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بـــه گفتـــه محمـــد حســـین فرح بخـــش؛ در این 
دوره تدبیـــر ایـــن بود کـــه فیلم های مردم پســـند 
ســـاخته شـــود که بتواند نظر مـــردم را جلب کرده 
و به ســـینما دعوتشـــان کند. هر چند مـــن هم با 
یکسری سیاست های فیلمسازی مخالفم. عرضم 
این اســـت که بایـــد در کنار فیلم هـــای کمدی ای 
که گیشه پســـندند، فیلم های اجتماعی ســـاخته 
شـــود. امـــا باید دقت شـــود امـــروز مـــردم کمدی 

. می طلبند
به گـــزارش هنر آنایـــن، این نویســـنده، کارگردان 
و تهیه کننده بنـــام ســـینما در ادامه صحبت های 
خـــود گفـــت: این دولتـــی که گذشـــت بـــا وجود 
مشـــکاتی که وجود داشـــت، یک حُســـنش این 
بـــود که اکران را بســـیار خوب مدیریـــت کرد. این 
مدیریـــت را هم مرهون دکتر ســـهرابی هســـتند. 
باید دقت شـــود امـــروز مردم کمـــدی می طلبند. 
فیلم هایـــی که به اســـم اجتماعی بیـــرون می آید 
اغلـــب هیچ ربطی بـــه فیلـــم اجتماعـــی ندارند. 
اغلـــب ضعـــف دراماتیـــک دارنـــد و نتوانســـته اند 
قصه را دراماتیزه کنند. این اســـت که این دســـت 

فیلم هـــا در جـــذب مخاطب ضعیف هســـتند.
او در ادامـــه صحبت هایـــش افـــزود: تحقیقـــات 
و مطالعـــات نشـــان داده وقتـــی تعـــداد مخاطب 
سینما بالا باشـــد، امنیت اجتماعی کشور هم بالا 
مـــی رود. این در قبـــل و بعد از انقـــاب آمار گرفته 

و بررســـی شـــده. ســـرگرمی ها باعث دور شـــدن 
جامعه از بزه می شـــود. یا حتی فـــرد بزهکار، وقتی 
سرگرم باشد، زمانش پر می شـــود. وقتی در طول 
روز 3 تا ۴ ســـاعت مشغول ســـرگرمی باشد دیگر 
فرصت بزه ندارد. البته این به معنای این نیســـت 
که هر چـــه بزهکار اســـت می رود فیلـــم می بیند. 

اصل ســـینما یعنی سرگرمی.
 ایـــن تهیه  کننـــده اظهـــار داشـــت: در جمهـــوری 
اســـامی هر فیلمســـازی کـــه فیلمی ســـاخت که 
توانســـته مـــردم را بخندانـــد و فروش کنـــد، باید 
دســـتش را بوســـید و آن فیلمســـاز جایش صف 
اول بهشـــت است؛ شـــک نکنید. چون کسی که 
بتواند فیلمی بســـازد که با مردم ارتباط برقرار کند 

از خیلـــی مســـائل پرپیچ و خم گذشـــته.

فرح بخش نویسنده، کارگردان و تهیه کننده سینما:

 هر فیلمی که مردم را بخنداند جایش صف
اول بهشت است

23 سال از راه اندازی گروه موسیقی نام آشنای 
رخساره می گذرد؛ گروه موسیقی ای که معرف 
هنر بانوان موسیقی کشور است و سبک کاری 
که در آن فعالیت دارند، پاپ-ســـنتی اســـت. 
موســـیقی بانوان ژانر یـــا گونه ای از موســـیقی 
ایران اســـت کـــه بـــه دلیـــل محدودیت هایی 
که دارد کمتر حمایت می شـــود. این در حالی 
اســـت کـــه اســـتعدادهای بســـیاری در بانوان 
هنرمنـــد چـــه در بخـــش آوازی و چـــه  ســـازی 
وجـــود دارد که ضرورت دارد بیشـــتر به جامعه 
معرفی شـــوند، امـــا متأســـفانه زمـــان اجرای 
کنســـرت بانوان و همچنین محدودیت هایی 
که در تولیـــد اثر دارند موجب شـــد آن طور که 
باید و شـــاید نتوانند معرف هنر خود باشـــند. 
بهاره منصـــوری، سرپرســـت گروه موســـیقی 
»رخســـاره« کـــه خرداد مـــاه امســـال در تـــالار 
وحدت تهران کنســـرتی ویـــژه بانـــوان برگزار 
کرد، در گفت و گـــو با »ایران« درباره اجراهایش 
و مســـائلی که پیش پای موســـیقی بانوان قرار 
دارد، صحبت هایی داشته اســـت که در ادامه 

می خوانید.

         از چه سالی فعالیت این گروه آغاز 
شد و طی این سال ها تلاش کردید 

معرف چه نوع موسیقی از بانوان 
باشید؟

ســـال ۱3۸0 فعالیت گروه »رخساره« و در واقع 
اولین گروه موســـیقی پاپ - ســـنتی را در کشور 
آغاز کردیـــم. آن دوران فعالیـــت هنری بانوان 
محدودیت هـــای کمتـــری داشـــت و اغلـــب 
خواننده هـــای قدیمـــی بـــه اجرای موســـیقی 

می پرداختند.
اولین بـــاری که در تـــالار وحـــدت روی صحنه 
رفتـــم، مربوط بـــه جشـــنواره گل یـــاس بود؛ 
حضـــرت  ولادت  بـــا  مرتبـــط  جشـــنواره ای 
زهـــرا)س( کـــه متأســـفانه متوقف شـــد و حتی 
جشـــنواره هایی مشـــابه آن هم برگزار نشـــد. 
ناگفتـــه نماند اولیـــن خواننـــده خانمی بودم 
که در تالار وزارت کشـــور اجرای برنامه داشتم؛ 
اجرایـــی بـــه صـــورت جمع خوانی و بـــا حضور 

تمامی اعضای گروه کـــه در آن برنامه تعدادی 
از وزرای کشـــور هم حضور داشـــتند.

آن زمان که فعالیت موسیقایی ام را آغازکردم، 
اســـاتید بزرگی همچون خانم ها پـــری زنگنه، 
خاطـــره پروانـــه، هنگامه اخـــوان، پری ملکی 
و بانـــو ســـیمین غانـــم فعالیت داشـــتند که 
اغلب ســـبک کاریشان موسیقی ســـنتی بود؛ 
البتـــه خانـــم غانـــم به موســـیقی کاســـیک 
می پرداخـــت، امـــا مـــا اولین گروه موســـیقی 
بانـــوان بودیم که با تلفیق ســـازهای ســـنتی و 
پاپ ســـبک تازه ای در این ژانرتشکیل دادیم.
جالب اســـت بدانید آن دوران بر نحوه اجراها 
بسیار سختگیری می شـــد، اما در حال حاضر 
نگاه ســـختگیرانه اســـاتید روی صداها بســـیار 
کمتر شـــده و به دنبـــال آن حرفـــه خوانندگی 
کار آســـانی شـــده اســـت و حتـــی اگـــر کار بـــه 
لحاظ کیفی مطلوب نباشـــد بـــه راحتی مورد 
تأییـــد کارشناســـان قـــرار می گیـــرد و مجـــوز 
دریافـــت می کنـــد، امـــا در ســـال هایی که ما 
فعالیـــت می کردیـــم شـــرایط بـــرای خواننده 
شـــدن به صـــورت دیگـــری بـــود و همان طور 
کـــه اشـــاره کـــردم،  نـــگاه جدی تـــری وجـــود 
داشـــت و فالش خوانـــی نبـــود. نکتـــه دیگـــر 
اینکه در آن ســـال ها فضای اجرای کنسرت ها 
نیز از شـــرایط بهتـــری برخـــوردار بـــود؛ ما در 
فرهنگسراهایی چون شفق، ارسباران، بهمن 
و نیاوران اجرای برنامه داشـــتیم و محدودیت 

مکانـــی نبود.

          فعالیت اغلب گروه های موسیقی 
بانوان به اجراهای آثار هنرمندان 

قدیمی خلاصه می شود و به نوعی 
بازخوانی آثار این هنرمندان است. از 

نگاه شما چرا تحول تازه ای در این ژانر 
از موسیقی صورت نگرفته و کارها به 

تکرار افتاده است؟
به ایـــن دلیل کـــه طبـــق قوانین کشـــورمان، 
بانـــوان اجازه انتشـــار موســـیقی ندارنـــد و اگر 
بخواهنـــد قطعـــه موســـیقی تولیـــد کننـــد، 
نباید داخل کشـــور فعالیت داشـــته باشـــند. 
بنابرایـــن موســـیقی  را کـــه تولیـــد می کنیم نه 
شـــنیده می شـــود و نه مجوز اجرا در کنسرت 
دارد. مـــن می خواهـــم در مملکـــت خـــودم 
فعالیت داشـــته باشـــم اما قوانین کشورم این 
اجـــازه را به بنـــده نمی دهـــد که بخواهـــم اثر 
مســـتقلی تولید و منتشـــر کنم و به دنبال آن 
در کنســـرت هایمان آثار خواننده های قدیمی 
را بازخوانـــی می کنیـــم؛ البتـــه محدودیت ها 
بـــه همیـــن موضوع ختـــم نمی شـــود، همان 
ترانه های بازخوانی شـــده گزینش می شـــوند 

و اجـــازه اجرای هـــر ترانـــه ای را نداریم.
 جالـــب اســـت بدانیـــد اشـــعار بســـیاری از 
خوانندگانـــی کـــه کارنامه هـــای موفقـــی در 
موســـیقی دارنـــد، مـــورد تأیید شـــورای شـــعر 
قـــرار نمی گیـــرد و بـــه همین ســـبب انتخاب 
موســـیقی بـــرای اجـــرا در کنســـرت ها بســـیار 
سخت اســـت و بایســـتی از اشـــعاری که مورد 
تأییـــد این وزارتخانه اســـت اســـتفاده شـــود. 
بنابراین باید آثار نوســـتالژیک را کـــه مردم در 

گذشـــته بارهـــا شـــنیده اند اجـــرا کنیم.
نکتـــه دیگر اینکـــه اگـــر خواننده هـــای خانم 
بخواهنـــد کار جدیـــدی داشـــته باشـــند، باید 
سراغ ترانه ســـراها و آهنگســـازان خوب بروند 
و هنرمنـــدان آقایی که در ایـــن زمینه فعالیت 
می کنند اگر بخواهند بـــرای یک خانم ملودی 
بســـازند یـــا ترانـــه بســـرایند، باید بـــه صورت 
مخفیانه باشـــد یـــا اینکه نـــام خـــود را عنوان 
نکننـــد، بنابرایـــن ضرورتی ندارد فـــردی که در 
موســـیقی مطرح باشـــد، بخواهد برای بانوان 

کار بسازد.

          موضوع دیگر مربوط به اجرای 
کنسرت بانوان است که تنها برای 

پایتخت نشینان خلاصه شده است. 
چرا این کنسرت ها در دیگر شهرها 

برگزار نمی شود؟
 در تهـــران ایـــن زمینـــه فراهـــم اســـت امـــا 
خواننـــدگان و گروه های موســـیقی بانـــوان در 

خـــارج از تهـــران این اجـــازه را ندارند. شـــاید 
یکـــی از دلایل آن نظارت بر ســـالن ها باشـــد. 
در تهـــران تنهـــا دو ســـالن، تـــالار وحـــدت و 
فرهنگســـرای نیـــاوران در اختیار بانـــوان قرار 
گرفته اســـت که تالار وحدت در ایـــن زمینه از 
ظرفیت خوبـــی برخوردار بوده و بـــرای بانوان 
جذاب اســـت اما در شهرســـتان ها این اتفاق 
رخ نـــداده اســـت. جالب اســـت بدانیـــد قرار 
بود در شهرســـتان شـــاهرود کنســـرت برگزار 
کنیم و تمـــام نامه نگاری ها نیز انجام شـــد اما 
متأســـفانه در نهایت یکی از مســـئولان محلی 
برگزاری کنســـرت بانـــوان در این شهرســـتان  
را تأییـــد نکرد و اظهار داشـــت تنهـــا به عنوان 
مولودی خـــوان می تواننـــد برنامه اجـــرا کنند، 
به ایـــن دلیل کـــه زمانی که می خواســـتیم در 
آن شـــهر اجرا داشته باشـــیم، ولادت حضرت 

زهـــرا)س( بود.
ایـــن محدودیت هـــا  بـــا  بنابرایـــن مســـلماً 
نمی توانیم خـــارج از تهران برنامه ای داشـــته 
باشیم. از سوی دیگر بسیاری از تهیه کننده ها 
بـــه مـــا قول هایـــی می دهند کـــه بـــزودی در 
شـــهرهای کیش، بوشـــهر، بندرعبـــاس و... 
مجوز اجرا دریافت می کنیـــم اما هیچ اقدامی 
صورت نگرفته و همچنان گروه های موسیقی 
بانـــوان بـــا این مشـــکات دســـت و پنجه نرم 
می کنند تـــا بتواننـــد از تهران خارج شـــوند و 
در شـــهرهای دیگر نیز برنامه داشـــته باشند. 

مســـأله دیگری که وجـــود دارد این اســـت که 
به دلیـــل تبلیغـــات ضعیف کنســـرت بانوان، 
شـــاید دیگر شـــهرهای کشـــورمان اطاعی از 
اجـــرای کنســـرت بانوان نداشـــته باشـــند، به 
دلیـــل اینکـــه هیچ وقت اجـــازه ایـــن کار را به 
خواننده هـــای خانم نداده اند امـــا به هر حال 
ما هم دوســـت داریم همانند آقایان که بسیار 
راحت در شهرهای مختلف کشور برنامه اجرا 
می کنند، بتوانیم این اجراها را داشـــته باشیم 
و این امر نیازمند حمایت مســـئولان و مدیران 
فرهنگی اســـت که بـــه بانوان بهـــا بدهند و در 
تعدادی از شـــهرها ســـالن هایی را مشـــخص 
کننـــد تا مـــا بتوانیم بـــدون هیچ مشـــکلی در 
شـــهرهای دیگر کشـــورمان اجراهایـــی را برای 
بانـــوان محتـــرم برگـــزار کنیم. ضمـــن اینکه 
پیشنهادات زیادی نیز از بانوان شهرهای دیگر 
داریـــم که از ما درخواســـت می کنند به شـــهر 

آنها برویم و اجرا داشـــته باشـــیم.
 نکتـــه دیگر این اســـت کـــه یک ســـالن برای 
اجـــرای بانـــوان در نظر گرفته شـــده اســـت و 
محدودیت هایی کـــه در تاریخ  اجرا وجود دارد 
باعث شده تنها یک اجرا در روز داشته باشیم 
و نتوانیـــم دو ســـانس اجرا کنیـــم و همچنین 
نمی توانیم به دفعات تمدید کنســـرت داشته 
باشـــیم و بـــه دلیـــل شـــلوغی ســـالن مجبور 
هســـتیم حـــدود دو یا ســـه مـــاه بعـــد از اجرا، 

تمدید آن کنســـرت را داشـــته باشیم.

بهاره منصوری در گفت و گو با »ایران« از مشکلات موسیقی بانوان می گوید

رخساره شنیده نمی شود
موسیقی

ندا سیجانی

خبرنگار

»شیرنشو« با صدای مدرستار و تاریخ در کاروانسرای سعدالسلطنهعمو پورنگ به نمایش خانگی رسید

داریـــوش فرضیایـــی و امیرمحمد متقیـــان با مجموعه 
»لالایی« به شـــبکه نمایش خانگـــی آمدند.

مجموعه »لالایی« بـــه کارگردانی احمد درویشـــعلی پور 
و تهیه کنندگی پژمان لشـــکری پور جدیدترین ســـریال 

فیلیمو از دوشـــنبه، 2۹ مرداد ماه پخش خواهد شـــد.
در این ســـریال عاوه بر داریوش فرضیایی، هنرمندانی 
چـــون گوهـــر خیراندیـــش، ســـعید امیرســـلیمانی، 
امیرمحمـــد متقیـــان، نعیمـــه نظام دوســـت، کمنـــد 
امیرســـلیمانی، سپند امیرســـلیمانی، هلیا امامی، امیر 
کربایـــی زاده، حامـــد وکیلـــی، امیر ســـهیلی، مرضیه 
صدرایـــی، ابراهیم شـــفیعی و نیمـــا قربـــان زاده حضور 

دارند.

امیرحســـین مدرس با کتاب »شیرنشو« به استقبال 
اربعین حسینی رفت.

ســـوره مهر در آســـتانه اربعین حســـینی بـــا همکاری 
گوینـــدگان توانمنـــد کشـــورمان، پنج کتـــاب صوتی 
»شیرنشـــو« بـــه قلـــم مجیـــد قیصـــری و بـــا صدای 
امیرحســـین مـــدرس، »پـــس از بیســـت ســـال« با 
صـــدای داوود حیـــدری، »پنجره هـــای تشـــنه« بـــا 
صـــدای عبـــدالله روا، »جاذبه حســـینی« بـــا صدای 
مهـــدی طهماســـبی و»خس بی ســـروپا« بـــا صدای 
 مهـــدی طهماســـبی و بـــا مضامیـــن مـــاه محـــرم و
امام حســـین)ع( را بـــرای مخاطبان و عاشـــقان اهل 

بیـــت )ع( تولید کرد.

پـــروژه تـــار و تاریـــخ، این بـــار با آهنـــگِ »چـــون غبار«« 
بـــا آهنگســـازی میدیـــا فرج نـــژاد و بـــا شـــعری از رهی 
معیری، تابلو موزیکالی را در کاروانســـرای سعدالسلطنه 
قزوین خلـــق کرده اســـت. به گفتـــه فرج نـــژاد یکی از 
دیدنی ترین و زیباترین مکان های قزوین »کاروانسرای-

سعدالســـلطنه« اســـت. فضایی که همچون نگینی بر 
انگشـــتر بازار قزوین می درخشـــد. تصنیف چون غبار، 
حاصـــل دریافتمـــان از همیـــن زیبایی ها بـــود، پویایی 
بـــازار و حجره هـــا، آرامـــش حیاط هـــا و زیبایی هـــای 
مکـــررِ حضور مردم و کســـبه. در طی ضبـــط این قطعه 
احســـاس می کـــردم غباری هســـتم که باد مـــرا در تودر 

تـــوی کاروانســـرا با خـــودش می برد. /روابـــط عمومی


